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SZIGORÚAN BIZALMAS!

Tibor

!• Főtitkári'beszámoló az elmúlt havi munkáról.
11* Az Orvosi Tudományok Osztálya és a Biokémiai Intézet munkájának 

megvitatása. Törő Imre,
Előadó: az V.Osztály titkára.

III* A fizika 1953 os 1954 évi részletes és a második ötéves tervre 
vonatkozó perspektivikus kutatási terve.

Rusznyák István elnök, Osztrovszki György 
Ligeti Lajos alelnök,
Alexits György, Hevesi Gyula, Lukács György, 
Novobátzky Károly, Straub F.Brúnó elnökségi tagok 
Németh Gyula, Fogarasi Béla, Riesz Frigyes, Soó Rezső, 
id.Issekutz Béla, Schulek Elemér, Manninger Rezső 
osztályelnökök.:

Kimentették magukat: Gombás Bál alelnök, Molnár Erik, Erdey-Gruz 
elnökségi tagok, Mihailich Győző osztályelnök.

Meghívott valamennyi napirendi ponthozt Juhász István szervezési 
főcsoportvezető,

2*napirendi ponthoz: Hetényi Géza, Babics Antal, Petényi Géza 
osztályvezetőségi tagokSzörényi Imre, a MTA

■ , Biokémiai Intézet vezetője,'Fáik Judit szakti
5*napirendi ponthoz: Jánossy Lajos, Kovács István a'HlíOsztály Veze

tőségének tagjai,vRényi Alfréd osztálytitkári ’ < 
Tarján Imre, a Fizikus Bizottság titkára.

azs
/

Előadó: Tarján Imre,
a Fizikus Bizottság titkára

IV. Egyebek; .
a. / Közetmechanikai kutatások kiszélesítése. - •
b. / A Könyv- és Folyóiratkiadó Bizottság 1953 évi tervmódositó

javaslatai.
c. / Elnökségi bizottságokban beállott személyi-változások.

Rusznyák István elnök üdvözli az Elnökség megjelent
................................... " ‘ ''' '

'-4.Ihjdoir.dnyos Akadéntí.% ,J.9S3*ápri 11 s 3o.-án 
d.e> 11 órakor 5» szj£$lnökségi ülésének

jegyzőkönyve < ■

: ülés VBiegny it ja.
Napirend előtt bejelenti, hogy a legutóbbi elnokségi-asUib jegyző- 
könyvéből kimaradt, hogy Gombás Pál alelnök Kéri?

i Ö-Ogy ezt pótlólag a jegyzőkönyv tüntesse fele



Rttgzgy^jg _ ístván elnök

Osztrovszki GyÖr^.,
7— ■ S^^bsüoLvégie't.t^
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W»b^4' ssááol be a márciu.

fZ Írá^on^inSSm:^?a5táSá^%£X^f^”^°:o::niy^ée 

X^.e^cészitut tervezetet megküldtük az Országos Tervhivatalg 
b./ Megtörtént a Magyar Tudomány® Akadémia 1953 évi tudományos tervé- 
I—int&Mter80’ A-*0Vaha«y0** tematikai tervrői kiértesítettük az 

c*/ A természetátalakitó tervek kidolgozásának sikeres végrehajtása 
éfáékehénaz Elnökség komplex bizottság létrehozását készítette

■ fojtott ÉlSöksé^ ’ Valamint külső tervekkel megbeszélés# 

^»Z 40 ’Akadémia Hivatalában megszerveztük-a titkos ügykezelést* '
- -/ Március havi kiküldetéseink: ‘

'* •■■ * -*■
\ 7 - ^^W-^Syözmény^ keretében Bulgáriába utazott két-

a mesterse£es meg termékenyít és tanulmányozd* 

os es Konya Albert a Német 3

Németh Gyula ee 
jókat a Bolgár
Straub P .Brúnó 
előadások tárté
Március ha
í^g&iezet

NDK “•bői mej
és tapasztalatcserére a

vett rész^
Jánossy Le v _
utaztak és résztvettek a berlini 
Németh íTvnla ás T>rto.y»á-^ pfejg

<Akadém
^kárkeretében Lengyelországba utazott O 

tálátcsere célj®^^ ■ 
ink.
^szlovák kulturegyezmény keretében

^JMiger jogász előadások tartására 
regyezmény keretében.>

a ^-^S^o^-tosabb felolvasó-és vitaülések a követke 

itífe rendezésében-Trencsényi-Waldapfel Imre akadémikus "A, 
w®;1rod^°m tudomány feladatairól a SzKP XIX.Kongresszusa 
c. eloadasa. - - . •

:-.^5.' - >' ’ -Z r •■■ .. •■■ " ■' - ■ - .

se a II* Osztály rendezésében.
őrs“Marx harca a feudális reakció Jogi 
|»»a- y
atikai kutatások megvitatása a III.Ősz-



................................ ‘-----------

rendezésűében Po^-^cyes/A lengy<Líw»4gi xnü^
2 azok Ví»nulj»ágai magyar vonat- koza.sban , Neugebausr nbor:"A ferromágnesség elmélete" c.elő

adása, Kézdy Árpád: A rugalmasságtan ,:és a képlékenységtan alkal
mazása a talajmechanikában". - ~«*yBeS»au auai
Í'o’=í^°i+tS1X rende?ésében a vitaülés- keretében Freund Mihály ~ 

, f^t^abb témából. Vany a3"'éS Pöld«ázkisérle^ Intézet leg-

1 A ^I’Osztály rendezésében:"Him állatok örökítő ootenciáiának - 
meghatározása az utódok alapján",ÁA nyírségi ková^rványos h^ők. 
Ua homokQavitási- rendszer.” , J *

tUd°mány03 osztályainak 1953>március hónapban végzett 

z ^*?S2Jfcály Vezetősége javaslatot készített a szótár- rendezésere. A'^Ny elvtudományi Bizottság foglalkozott"áz Aka4 ^ ' 
d^íizai Nagyszótár munkálataival, megvitatta Khiezáa István irnmrvíí + 
A nyelvművelő Bizottság foglalkozott a kön^y^pbi síaSlv Ko
máival. Az Irodalomtörténeti Bizottság megvitatta a Ma^ar IrodrOmZ

iá«'- Aa- 'x-A megkezdte Sztálin elvtárs uj müvének alap
vas? *ud°mányos tervek módosítását. Az állandó bizottsági viták 
Ío^+Ao^ef0nt0^ab^ak: RostonSztálin nyelvtudományi munkájának je
lentősege a pedagógia szamara", valamint Molnár Erik:"A magyar nép 
őstörténete" o.munkájának megvitatása. ■ * magyar nép
„ v^+o-f-x • 4.x \-Ift;Osztály. keretében a fizikusok felevizsgálták
i z?*ek és egyetemi tanszékek'kutatási munkájú és ennek
.szitettek a fizika 1953 és 1954 évi részletes és a máso- 
n^+xi,JeS í?rYre vonatkozó perspektivikus kutatási tervét. Az 
hazai^?izikfliSk^tn?fta^Sy01ta a-FíZÍkus Bizottság javaslatát/ mely a 
kialakításba SáS^ltf ° SZ°Vi)et tudomaay borosabb kapcsolatának 

professzor kritiE^°^fly v?2e*őség? foglalkozott Ijascsenko '“*• £•£?,, .f* megJegyzéseivel es több határozatot hozott a fennálló hibák kiküszöbölésére. Ezenkívül a Tih^nvi Bio!öpíint.^^légiai Osztályának Xcáját Ís^etvibfáítá^
44 tudományos kutatő munka fokozott irányítása és ellanőrSat kíá „ 
k®b®nnégy témakörben szekciókat szerveztek.,Zárt osztályülést tar- M&óKyen aZ osztólytitkár beszámolt az osztály elKgedévZ

Sebészeti «
valamint^ Mikrobiólggiíi^izbtsb8^^^^;1.^ unmoiCgattfiBiKmunkálataits végezte, Az Osztályvezetőség

. ésfeladataival is, 
Az Onkológiai Bizott-

a stress problémát
! ÍakajémúHf - f



területén az egyes bizottságok részint a 
*ll-a^*7*Ő/látogatások alapján több

: 1

’ ' l n ~" ^UL U VpsG VWM VA V S*.-1"*- w kTU
4 0glalkóztifift« A bizai*tiö4£o£ 4áf^ékss

J?-kfilönböMŐ Beértek- félá,7fe«áal «s .Sósrgetikai^^ 
bizottság javaslattal fordult az Országos-'Tervhivatalhoz, a vasút- 

kérdésének .•~w1£^i^05’séréi Aá J^égteclinóló-* 
sz terium s tu -kisérle t eke ttvézessenbe bziŰÖÖt vízüveggel 

történő olvasztásra. A Földalatti Vasút Talajmechanikai és Geolő- 
§ia\S?akbl20ttsága javasolta, hogy a Fővárosi Tanácsot kérjük fel 
Nagybudapest geológiai térképének elkészítésére. >'/
t xz x> . a, / foglalkozik a -Központi Kémiai Kutató

>Intezet élőkészit^sjauxikálataival• A Műanyagipari Bizottság foglal
kozott a műanyagipari kutatás perspektivikus tervével."

á’-—■A'XJJitS&SÍálX előkészítette a martonvásári Növény- 
• T*^e^?9^iW!'aí;^ Iht®zet es a budapesti Állategészségügyi Kutató- 
^Intézet átvételét. / * ' z v ■<;
SoóRezső osztályelnök a IV.Osztály március hónapban történt ki- 
emelkedőyrendezvénv^ikösalfze^iivla a- .figyelmet az Országos Növfey- 

^e^épezesi Ankétret amely a vezető szakemberek részt- 
vételével igen négy sikerrel zajlott le.. A soproni'.főiskola dékánja" 
a zt mond o ttawö..-áááO^ké tról'-bsáel^á* z dálkodáM
nak egészen uj korszaka kezdődi1c> ■ ;

' á-v-4•'«/c:<>4: ■’ •* .■/7-: .’

- ___ xá - -‘^uv-T-v i ..■■ - ■' ■ ■’ ■ ' '

"“W|A1 ---- ~~---- - ------r--’"’—— **m**vwu d 4. cr MA VA.Ö.A JL UWöZifcUllUJ.ÜD UH) IlOg'gT-Akademia egesftíx^jfctterjedő részl«l0^ffetekinS'lSl^^éASm Ja-
esetén az-Akadémiai Értesítőben közöljék leW beszámolókat.

A, Javasig ökség elfogadja.
-• i,'

í ügykezelés bevezetésével kap-^ 
m hogy az ügyek; titkos kezelésed 

• Javasolja egy olyan tervezet ké-
••■.,■■■ ' ■••■•z-'v. •:

• '■' ' * T’-V í"\ ■ ' . ■■<-,....

-£á<-.<"S •'■-'i; -• -■Hevesi Gyula elnökségi tag 
csolatbö4 kifejti abbeli ’ 

szabad, hogy a munkát_______ w«*vw«ww
szitásét, amely az-éberség helj^W-xíMblmezésére hívja fél a figyel 
met4'"'7\7'.-' a < -

-4tog*^it lakó zva Hatévi Gyula elnökségi tag * 
felsZÖlalásáhőz,iSüaorja ^jihlvi jelentőségű utasitáa kidolgozását 
- amelyet-nem kell nyilvánosságra hozni - és amelyet az egyes inté- 

^éolntézmenyek megkapnának, a titkos ügykezelés helyes értei** 
mezese tárgyában. <■■- ■ ’t •••. .

>0^.1^vg^-<flyiaariiá>-főtitká7- G .í©ÍaáÓK^Í||^Jváíatólvaii#eg-' 
aSáfai, /hogy^^rmészetátalakilő és vizierőmiiv^c' léissítéáével kap* 
csolatos<tervekJ0£pa; legsúlyosabb nehézségeit éppen az erdő és 
?g. ^yagfokoztaptigyhb'gy kívánatosnak
tartja a Természetatalakitó Bizottság figyelmét erre felhivnié 
zi _eA kspcsolajosén megj egyzi>v hogy ha messzemenően
e^nk a^^al amelyeket a titkosá
w-gykeze^M; szabályzata a<tjÖ^kx):s"ttórkzs'eÍéS 'nem:Afogáá1{i^á
nehezíteni a iűfflHT - Mum^ugju mm

Elnökség :Osztrovszkv György mb.főtitkár beszámolóját 1 
es, a hozzászólásokra adott válaszát elfogadja» j;- w

• —•» .
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Az Orvosi Tudományok Osztálya és a Biokémiai munkájának «e^v4f
tatása. , ; ; ' • ■? > .- .
/• X - jelentest «•». Törő Imre osgtálytitM*T>HetGben - id.Issek^tz Béla osztályelnök terjesztette az Elnök-

Az Elnökség összefoglalójában megállapítja, hogy a jelentés - 
hiányossága ellenere is - számos eredményről számol te. ■- 

jelen^._röiutatiarra, hogy az Orvosi Tudományok Osztálya meg 
' orvostudomány irányítását sokkal magasabb fokon,mint
I ®a? °S2tály. Kezeben tartja a tudományterület.legfontosabb kér-
I amihe2aa2yl'esz't hozzájárul részben a bizottságok jó munkája,
I részben a rendkívül hasznos'szekció viták kifejlesztése. Ez utóbbi igen 
^?x?KSv,mUI^a?^Sfer-?Jt??i«abhő1,álb hogy bizonyos .tématerületek legki- 

í>^í^nl’+^§M4]£v?+^*S^^^jtöÍa?ehilr^á,E>Titál‘a» a®i' Magyon hathatós mozgató- 
I ezortfellfflafflr^i2zam?ra’ Xfe? erté^ea u5itása az Osztálynak a res&- 

szortfelelősok kijelölése is, ami igen jó eredménnyel járt.
n-irrifr iegnagyobb hiányossága, hogy a tudományos eredmé-

szolván teljesen hiányoznák belőle, ami azt bizonyltja, hogy az 
•gztál|rvezetőseg -alapvetően helytelenül- az Akadémiát szervezd és 

msztratív szervnek tekinti. .
’ x hogy az Osztályvezetőség foglalkozott a tudomanyos intézetek ellenőrzesenek elvi kérdéseivel#

'•j? ’ pgyetem meglátogatásával kapcsolatban az Osztályvezetőség
nagyobb kertekben gyakorolhatott volna önkritikát.

Elnökség a javaslatokat a következő módosításokkal fogadja el: 
?-X„14^t^^^tályyezetőség ,dolgozzon ki részletes javaslatot lehető- 

I ^bb aJhidemikusnak a tudományszervezési munkába való
í • ^cmsara es az Akadémia munkájáért való felelőssá^állalásra 

Felelős: Osztálytitkár.
2./ Jelentékenyen fel kell emelni az Acta Medioa, Morphologica és 

Physiologica jelenlegi ivszámát. A Könyves Folyóiratkiadó Bi- 
h^tn^SAV1+S-fa3;fX ®zt ? kérdést és tárgyaljon ebben az ügy- 
>^o.^i0azíxlyve?®tősfgg®Í* 4 KPB a szerkesztőségekkel való 
bh^rstlen tárgyalás alapján államitsa meg a feltétlenül szűk- 
seges ivszamote

Felelős: KFB titkára.
?*'/ vk»n™Mrrés+"Sdtaf dicséretben az Orvos tudományi Dokumentációs 

Központ Vezetőséget kiemelkedően jó munkájáért.
‘ FsXélőui Osztrovszki György mb*fő—

. ■ ' titkár.
4’/ tó.®? Akadémia támogatásával készült tudományos, publikációk 

^;0laikozlese ugyeben,az osztályvezetíüte lépjen érintkezés- 
a kérdéssel!65^71 Tudomanyos Tanáccsal, hogy az foglalkozzék

v

Felelős: Osztálytitkár.t

• ■
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kajával jel-öntést az Elnökségnek 
Osztálytitkár.

ügyi Minisztériummal kell megtárgyalni
- Felelős: Osztály titkár

-j- * ......’

Az Elnökségnek idejében és alkalmas mó-

érint az El- 
akadémikuso-

. /
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Elnökség a 'benyújtott tervet a következő kiegészítésekkel
■ - -fogadja-el:
/ Elnökség megállapítja, hogy a bemutatott terv lényeges”
.föladást jelent az.eddigi tervekhez képest, azonban a-Másolt' 
dik ötéves tervre vonatkozó perspektivikus tervet csak elvi 
alapnak tekinti és utasítja a IlI.Osztály Vezetőségét, hogy 
foglalkozzék folyamatosan a perspektivikus tervnek részié-

X tesebb kidolgozásával. . ? . - • ' ' ' J .? ' • '
Felelős: Osztályelnök.

arra a körülményre> hogy az W—
/ ke*ulc? fizikusok létszáma még a fizikai intézet^ káder- V 
I *?SS'g:reÍV-?eift fedezi> nem is tesztéivé az ipar fizikus 1 
1 szükséglétéről* Elnökség hívja fél a. Felsőoktatási Minisz- 
.tegLum figyelmét a fizikai oktatás fejlesztésének és a fi- . 
zikus káderek megszaporitásának szükségességére. a’ / •

Felelős: Főtitkár. ' ..... -
•■■??*/ Elnökség ggüks ég esnek tartja az ipari, illetve üzemi 

/ Jaboratoriumok fokozott fejlesztését és megfelelő ;
■ f ellátását, mert komoly támogatást a* fizikai

SJSás,o.llle?X° a Magyar Tudományos Akadémia csak akkor
- ♦ acihat a termelésnek, ha a termelés színhelyén is szakemberek
SP§£k’ a flzikai Problémák felvetésére és megállapí
tására alkalmasak. „ •?<

’■ ' Felelős: Osztályéinak és főtitkár.
4=/ Elnökség,az egyetemi fizikai intézetek felszereléssel 
való ellatasanak szükségességére hivja fel a Felsőoktatási 
Minisztérium figyelmét0 ' - ’ "

■ - Felelős: Főtitkár.
debreceni Fizikai Intézet működését és működési körét

- a III.Osztály Vezetősége vizsgálja meg. \
Felelős: Osztályelnök.

6./.Elnökség vizsgálja'meg a III.Osztály Vezetőségének 
.hiányos kapcsolatát egyes intézetekkel.

‘ ' Felelős: Főtitkár.

Lajos akadémikus a második ötéves terv beruhá- 
z költségvetési kereteként 5oo millió forintot ta-r-fe
szükségesnek. Elnökség ezt a keretet túlzottnak tartja és 
a 3oo milliós keretet látja reálisnak. ‘ '

' ?'*7 é fi?ikus tervvel kapcsolatos-kérdések b:
a 3oo milliós keretet látja reálisnak/

>kezelendők. ..v<-v -'-’ A

® “ ff “ • - O
o / o
„r-' "

>

r" W' CAV’-H--'
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X ?':-



Alexits György^ KLrböko*^ - »rra, hogy a részletes
klelkűé1 tervben sok szo^esrk Van de Graaf generátorul, seüksé^onak 
'-törtlent:.-hö g  ̂~ égyik. df iWkai^.k^t$&ó/in t é ze t^íál aZ'ínt ézet 
maga összeállított egy 2 1/2 millió voltos Van de Graaf generátort

S a ;t ydtr o

* • l,

•x

<

2 a'X *
Elnökség kérje fel a III.Osztály Vezetőségét, hogy ..vizsgálja 

'..meg .az elkészült Van ..de, Graaf generátor keletkezését és 
felhasználásának lehetőségét.

--,.. - ■* ■.

. felelős:/Főtitkár^.

Alexits György elnökségi tag bejelenti, hogy 45 évvel ezelőtt 
19o8.április 3o*-án választották meg Fejér Lipót professzort az
Akadémia tagjává. Javasolja, hogy az Elnökség Fejér Lipót akadémikust 

t%i>vÍ 1Yai?,mo ^T'lz'olmXViXl■ • '• ->
S"-V-’V/J-V •/•' . •' '..

üdvözölje jubileuma alkalmából.
Határ ozat: ■

/

Elnökség úgy határoz, hogy Fejér Lipót akadémikust 45 éves 
akadémiai tagsága alkalmából táviratban üdvözli,

■ . ' ' . ■ ■

Felelős: Főtitkár* > 1
■

>

te

'1

'* . .
“ . «■:

a*/ Kőzetmechanikai kutatás

/

■f.

Határozat:

Elnökség megbízza Elnököt és Főtitkárt, hogy a kőzetmecha
nikai kutatások kiszélesítése érdekében elkészítet javaslat 
bán a döntést-hozzákmeg. / . \ / -

• - Felelős^' Elnök és Főtitkár*

Könyv-,Ős Folyóiratkiadó Bizottság 1955 évi termódositó

■^'v r''

A ;

javaslatai.

>W,’

/

Ha t -á Jf • ...-v x . : *

1. / Elnökség úgy határoz, hogy Alexits György, a KFB tit-
kára a Könyv- és Folyóiratkiadó Bizottság 1953 évi terv- 
módositó javaslatait terjessze jóváhagyás céljából elnök 
és főtitkár elé* : v • " \
2. / Elnökség Fényes Imre:A termodinamika alapjai c*könyvből 
3oa példéAy\megjelenését engedélyezi háál terjesztés oélr 
jára azzal a feltétellel,'hogy az előszót a szerző Írja



meg, Schay Géza lev.tag hagyja jóvá. Minden néldánybabe 
.kell ankét anyagát oldala
bán összefoglalva. Be kell továbbá ragasztani minden egy«-er".' 
példányba a hiba kijavításokat is.

; Felelős: Alexits György, a KFB titkára.

w Elnökségi bizottságokban,beállott személyi változások.

Rusznyák István elnök a Pavlov Bizottság kibővítésére javaslatot tesz 
az Elnökségnek. A Bizottságból kivált Zádor Imre. A Bizottság titkárául 
nem tagot, hanem a Hivatal egy előadóját Katona Ferencet javasolja.

Határozat;

Rusznyák elnök javaslatára az Elnökség
Bárczy Gusztávot, a Gyógypedagógiai Intézet 

. ; ' igazgatóját és
Nyirő Gyula egyetemi tanárt,
a Pavlov Bizottság tagjává választja.

Kossuth-dijaa

!

Rusznyák István elnök bejelenti, hogx Tolnai Gábor lev.tag kéri a Könyv 
es Folyóiratkiadó Bizottságban viselt tisztsége alóli felmentését. 
Helyette a Bizottságba az I,Osztály részéről Gyóni Mátyás lev.tagot 
javasolja.

Határozat;

Elnökség Tolnai Gábor lev.tagot a KFB-ben viselt tagsági 
tisztsége alól felmenti, eddig kifejtett munkájáért köszö- 
nntét fejezi ki és helyette a KFB tagjául Gyóni Mátyás 
lev.tagot elfogadja.

Felelős: Rusznyák István elnök.

»

A jegyzőkönyvet hitelesítette 1953.május
*

8.-án:
Alexits György elnökzségi tag. és 
Manninger Rezső oszt ályelnök.



Rusznyák István elnök Elnökség elé terjeszti a fizika 1955 és • :-i 
1954'éVi részletes és a második ötéves tervre vonatkozó perspek- í 
tivikus tervet.

Tarján Imre a Fizikus Bizottság titkára bejelenti, hogy az Elnökség 
által kívánt határidő előrehozatala meglátszik a terv minőségén* . : 
Kifejti, hogy.a tervkészítésnél a két légnehezebb szempontja ‘ 
klasszikus fizika művelése és az iparral való kapcsolat tervszerű 
fejlesztése volt. I
Jánossy Lajos, a III.Osztály Vezetőségének tagja á második•ötéves 
terv beruházási és költségvetési.keretére előirányzott 5oo millió 
forintot kevésnek tartja "és az eredeti javaslat szerint 5oo millió 
forintra javasolj a korrigálni.

Rusznyák István elnök : Elnökség és illetékes szakemberek az
5oo milliót soknak tartották.’A 5oo millió körüli összeg áz, 
amél^pl reálisan számolni lehet. .

Határozat: - <
A fizikusok a második ötéves terv beruházási.és költségvetési 
kereteként 5óo millió forintot tartatlak szükségesnek. 
Elnökség ezt a keretet túlzottnak tartja és. .egypfréra a 
5oö milliós keretet látja reálisnak.

Osztrovszki György mb.főtitkár megkérdezi, hogy milyen módszerekkel 
próbálta feltárni az Osztály az ipar és a társosztályok perspektiv 
kutatási problémáit. e

Tarján Imre , a Fizikus Bizottság titkára : A felvetett kérdéssel 
kapcsolatosan a Bizottság munkapropgrammja három részre osztható:
1. / Intézetek látogatása.
2. / Ankétek rendezése a Műszaki Osztállyal egyetértésben. Ezen an

kétek feladata, hogy a fizika területén folyó kutatások ered
ményeiről az ipart tájékoztassák.

5./ Az iparral való együttműködés érdekében az ipar vezető szak
embereivel tárgyalásokat folytattak. Albizottságokat alakítottak 
amelyeknek feladata feltárni azokat a fizikax_pnablémákat, 
amelyek az iparban felmerülnek. Az albizótt|B^^g^W£ája nem . J

■ > I <u ' —l • • •járt eredménnyel* A felmerült problémák zöme nem.fizikai, hajiem
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technológiai. Söbb év mintája szükséges ahhoz, hogy megismerjék” 
az üzemek, ipari laboratóriumok területét és fordítva az ipar 
Szakemberei a fizika területét. Azok a gondolatok, amelyek eddig 
felmerültek az ipar területéről, a tervbe be vam-mk építve.

Osztrovszki György mb.főtitkár további két kérdést vet feli 
á Fizikus Bizottság felé:
1. / Mi a benyomása a Fizikus Bizottságnak az ipar fizikai fel

készültségét illetőleg ?
2. / A második ötéves terv nagy teljesítményeivel kapcsolatos

problémák egyáltalában szóba kerültek—e a tervkészítésnél 
vagy sem? . • ■ ■

Zífiosgy Bajos akadémikus, az ÖV tagja javasolja, hogy keresztül 
kellene vinni azt, hogy fizikusok az ipari laboratóriumokban is 
dolgozzanak, az .ipar mérnökei pedig a fizikai intézetekben. Ezt ; 
eddig megoldani hem sikerült.

Tarján Imre a Fizikus Bizottság titkára: Az iparban fizikusokban
X. . . . ■nagy hiány van. Sok olyan fizikai probléma van, amelyet ipari la

boratóriumokban meg lehetne oldani. A fizika.iránt érdeklődő mér
nököket fel kellene deriteni, tanulmányútra külföldre küldeni. 
Ezek*azután a fizikai problémákat helyben meg tudnák oldani. 
Feltétlenül az iparban, ahol a problémák felmerülnek, kell a 
fizikával foglalkozó'mérnököknek és a fizikusoknak a problémákkal 
foglalkozni.

Lukács György : A műszaki értelmiségünk egy tekintélyes része
a szűk értelemben praktioista, nem érti saját területének
fizikai kérdéseit és ezért nem tudja a műszaki tudomány a meg
oldandó kérdéseket felvetni a fizikusok felé. Döntő kérdés, 
hogy arra neveljük az iparral gyakorlatilag foglalkozó embereket, 
hogy érzékük legyen, hogy meglássák a területükön felmerült nagy 
elméleti kérdéseket és, hogy feladatokat tudjanak adni a fizikai 
tudomány számára. Ez légyen .a műszaki szakemberek és a fizikusok 
perspektivikus kérdése.

Hevesi Gyula 
kiépítésére a 

/tartja.
* ’’ / ■' • • •
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elnökségi tag: Az ipar és a 
tervezetben javasoltakat kezdői



Javasolja, hogy fiatal.fizikusok először ipari kutatókban 
dolgozzanak. Akiképzésiterveknél már figyelembe kellene venni 
az. ipar számára egy bizonyos.létszámot. Az Akadémia Elnöksége 
foglaljon álBást ebben a kérdésben. \ ,
Javasolja továbbá, hogy az Osztályoknak azt a feladatot kellene 
adni, hogy vizsgálják.meg, hogy, a tudományos kutatás fejlesztése 
arányban áll-e az ipar követelményeivel.

$

Kovács István lev.tag,'a III*Osztály Vezetőségének tagja :
A III. és a VI.Osztály kapcsolata laza, nem ismerik, egymás problé
máit. Van azonban a kapcsolatnak egy szervezett formája is, amiről 
zznnkzn a Műszaki Osztály nem tud. Ez a kapcsolat azonban még nem — 
kielégítő és a KFKI ezen kapcsolatokat tovább kívánja .fejleszteni.

A terv első oldalán szereplő Magyar Tudományos Akadémia Atommag
kutató Intézet elnevezését és feladatkörének meghatározását aggá
lyosnak tartja. Ebben ,a kérdésben a III.Osztály Vezetősége még nem 
foglalt állást és ezért kéri, hogy ezzel kapcsolatosan egyelőre . 
az Elnökség fté döntsön.
A beruházási és költségvetési rész a terv leggyengébb része. A 
beruházási részt nem tartja reáléinak.

Jánossy„ Lajos akadémikus-felhívja az Elnökség figyelmét arra, 
/hogy Tarján Imre titkár munkáját nem lehet társadalmi munkába^el
végezni, munkájához segítséget kell nyújtani.

Osztrovszki György mb.főtitkár: Az. ipar fizikus szakemberek 
hiánya, miatt nem tudja megfogalmazni saját fizikai problémáit, 
a fizikusoktól pedig nem lehet várni, hogy kihámozzák az egyes 
iparágak fizikái problémáit. Üzemeinkben hiányzik a tudományos 
fizikai apparátus. .
Javasolja az 1955- 1954 évi terv elfogadásit a debreceni intézet 
kivételével, A második ötéves tervre vonatkozó perspektivikus 
tervet pedig javasolja kiegészíteni az alkalmazott fizikai és az 
ipari intézetekkel való kapcsolat részeknél.
Meg kéll vizsgálni, hogy milyen módon lehetne Szovjetunió és a 
népi demokráciák pegitségét felhasználni a felmerült problémáknál

a fizikái

je.k alkál- 
’népgazda- <■ 
kell .tenni

Egyik hiányosság nálunk az is, hogy a tudományos-Tg 
mazása sokszor éveket késik. Alaposan ki kell de lg 
0ggal kapcsolatos kérdések problémáit és szervi izg



Hovobátzky Karoly elnökségi tag indítványozza, hogy kézbe kell 
venni az egyetemek felszerelésének ügyét/El kellene látni az e 
térni intézeteket atom és atommag eszközeivel. Egy tizemet kellene 
létesíteni, amely tömeggyártással ilyen eszközök gyártására térne r

Alexits György elnökségi tag : A benyújtott javaslat jelentékeny .' 
haladást jelent s különösen Tarján Imre titkárnak komoly érdemei 
varinak a javaslat elkészítése terén. ■ . -f

Sílangsulyózza, hogy az Akadémia szükségesnek tartja a nagyipari 
üzemek tudományos laboratóriumainak felfejlesztését. /|

A káderkérdéssel kapcsolatban az Akadémia feladata, hogy felhivja 
a Felsőoktatási Minisztérium ügyeimét arra, hogy az a Uralma?; ott 
matematika és a fizikusképzés kádereinek szűk kerete honnan származó 
A Felsőoktatási Minisztérium a felvételeknél nem biztosítja az J| 
arányszámot, nem terveznek. Megfelően megindokolva a FŐM előtt fel' / 
kell tárni a fizikusképzés helyzetét. Az indokolás elkészítésével °.J 
javasolja a III.Osztályt megbizni.

A dehfeceni intézet ügyé.t a Fizikus Bizottságnak még nagy* gonddal 
meg kell tárgyalnia. ■ < ?

, i >

A részletes tervben sok szó esik Van de Graaf generátorról. |
Meglátogatott egy egyetemi intézettel kapcsolatosan működő fizikai 
kutató intézetet, ahol legnagyobb meglepetésére egjr 2 1/2 millió 
voltos Van de Graaf generátort látott, amelyet az /intézet maga 
állitott össze. A Fizikus Bizottság nem tudja a jelen.helyzetet
felmérni, nem készíthet reális tervet, ha nem tudja, hogy mi van. 
az országban és min/dolgoznak az egyed intézetekben. Elkészült egy ■ 

x nagy műszer, amiről az' ország vezető fizikusai nem is tudtak.

Javasolja, hogy az Elnökség a perspektivikus tervet elvi alapnak 
fogadja el és egyben utasitsa a III.Osztály Fizikus Bizottságát, 
hogy a tervben található hiányosságokat deritse fel,. ]&EgfE±E±jÍEX 
s a hiányosságok alapján a tervfet megfelelően egészítse ki, ill. 
dolgozza át.

' Kény! Alfréd-ősztálvtitkár kifejti, hogy a Fizikus Bizottság a 
tervkészítésnél hogyan használta fel az Elnökség által megadott 
szempontokat. A klasszikus fizika művelését előtérbe kell helyezni. 
Erinek a sze&Jontnak az érvényesítésé történt mfö^; legkevésbbé. / < 
Ezzel kapcsolatosan kevés Volt a konkrétum. Kül&i intézetet lé teáiig

■ ?á klasszikus fl^^ káderhiány miatt AWl^^yolna. 7élemé--r
r/j ^jrs. szerint elsősorban fontos az elméleti''.fizt^^^^s/latánák; íejfÍ|

*
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karján Imre, a Fizikus Bizottság titkára .: Az elkészített tervet
a fizikusok"végre akarják hajtani. Meg kell azonban mondania, hogy*"^J 
komoly káderproblémáik, vannak. Folyó évbén 4o, jövőre 5o fizikus. 
végez. Szükségesnek tartja, hogy az Akadémia vésse fel a kormányait 
felé a fizikus káderképzés kibővítésének szükségét.
Javasolja továbbá felvetni a kormányzat felé az egyetemi intézetek kg 
munkájával kapcsolatos helyzetet is. A tanszeméíyzet nem tud kutatni^ 
nem tud a problémákkal foglalkozni, súlyos szervezési problémákkal 
állanak szemben. .y
Alexits György elnökségi.tag által felvetett Van^de Graáf generátor- 1 
ral-kapcsolatban megjegyzi, hogy ezen kérdés mögött az rejlik, hogy j 
a Vacuumtechnikai Intézet viszonya a Fizikus Bizottsághoz nem 
tisztázott. Ugyanez a helyzet áll fenn az Egyesült Iizó Híradás- ‘ 
technikai Kutató Intézetével is. Nem tudja a Bizottság, hogy mennyi
ben van joga felülvizsgálni ezen intézetek kutatási tervét.

Rusznyák István elnök megelégedettségét fejezi ki azért a nagy 
munkáért, amelyet az Osztály és különösen Tarján titkár végzett 
a. fizikus terv elkészítésével kapcsolatósan.

A tervnek hiányossága elsősorban a klasszikus fizika terén van. 
Hogy a klasszikus fizika ápolása az Elnökség javaslatával szemben 
meglehetősen formális, annak kétségkívül káderokai vannak. Azonban 
ha az Osztályvezetőség illetőleg a.Fizikus Bizottság a tervei 
konkrétebben ki fogja dolgozni, akkor mááxmxáxjsyüik alkalom nyílik 
arra,, hogy a klasszikus fizika helyzetét és jövőjét gondosabban 
megvizsgálják s meg fogják találni a megfelelő megoldást-a
klasszikus fizika ápolására is. \
Javasolja, hogy az Elnökség fogadja el elvi alapúi ezt a tervet 
az-alábbi kiegészítésekkel és azzal, hogy felkéri az Osztályvezető
séget, foglalkozzék folyamatosan>a tervnek részletesebb kidolgozásá
val. Elnökség pedig amint *a költségvetéssel kapcsolatban konkrétebb 
felvilágosítást tud adni, azt azt Osztályvezetőséggel és a Fizikus j
Bizottsággal közölni fogja..
Azokat a részekét, ahol a {^ebrecenikj^agyar Tudományos Akadémiaj)

Kísérleti Atommagkutató Intézete szerepeiért a tervből törölni kell. 
Az intézet csak úgy szerepeljen mint a Debreceni Fizikai Intézet-éá^. 
hogy az intézet'mivel fog foglalkozni,
meg fo^ja. tárgyalni.

azt az
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‘ a felmerült javaslatokat a tervbe dolgozza be. Á fizikus Bízottéi 
mérje fel a helyzetet és elemezze ki azokat a területeket, ahol 
.a fizikusok az:iparral való kapcsolatban találkoznak. Ennek a %•

• szövegét Hevesi Gyula- elnökségi tag és. Tarján Imre bizottsági 
titkár fogalmazzák meg.

Hívjuk fel a kormányzat figyelmét arra, hogy 
nagy létesítmények mellett meg kell találni a módot tudományos 
laboratóriumok felállítására, ahol a komoly fizikai kutatások 
elvégezhetők lesznek, felkéri Alexits György elnökségi tagot, 
hogy ezt a részt fogalmazza meg*

3./  A felsőoktatási Minisztérium figyelmét
hívja fel az Akadémia arra., hogy á jövő fejlődése szempontjából 
milyen akadály lesz az, ha a káderek nem lesznek előre be
tervezve. A matematika és fizika káderfejlesztési tervét tár
gyal jaAKMJa felsőoktatási 'Miniszteriem az Akadémia III*Osztályának 1 
Matematikai és fizikai Bizottságával, továbbá az Akadémia -J

• - ’ ’ '■ . ‘ . • ' T’

Műszaki Osztályával. . .
. . - ■ . ■ .

' . 4./.A fizikai oktatás fejlesztése és az egyetemi /
intézetek felszereléssel való ellátása a felsőoktatási \ Miniszter ítú® 

feladata, azonban erre is hívja fel áz Akadémia a fOM figyelmét. 
Segítséget tud nyújtani az Akadémia,:de a kérdést megszervezni 
és anyagilag biztosítani az Akadémia nem tudja.

• 5./ Elnökség kérje. fel a, III.Osztály Vezetőségét,
hogy vizsgálja meg a Van de Graaf. generátor keletkezését és 
felhasználásának lehetőségét.

■■ - 7
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6./ Elnökség vizsgálja meg a III.Osztály Vezetőségé-- 
nek hiányos kapcsolatát egyes intézetekkel.

t

7./ A fizikus tervvel kapcsolatos kérdések hí
kezelendők


